
88498443سرويس  سياسي

يک شنبه 27 اسفند 1396 | 29 جمادی  الثانی 1439 || روزنامه جوان |  شماره 5337

ژه
وی

ادامهدعواهاياصلاحطلبانبرسرنجفي
محمد نعيمي پور، عضو ش��وراي مركزي حزب اتحاد ملت از 
احزاب اصلاح طلب در مورد استعفاي محمدعلي نجفي گفته 
است كه »اخيراً افراد موثر حزب كارگزاران سازندگي به منزل 
آقاي نجفي رفته و در آنجا هم بزرگان حزب كارگزاران، معتقد 
بودند كه آقاي نجفي بايس��تي كناره گيري كند. معتقدم بايد 

محتواي اين جلسه براي همه ملت روشن شود. «
اين موضع گيري نعيمي پور صداي س��ايت تندروي انتخاب را 
درآورده و ضم��ن متهم كردن نعيمي پور ب��ه تحميل اختلاف 
و تفرقه به درون ش��وراي ش��هر اصلاح طلبان نوش��ته است 
كه »نعيمي پور كه س��ابقه حضور در يك نه��اد امنيتي را هم 
دارد، با چه س��ندي چنين ادعايي را مطرح كرده است؟ اينكه 
فردي مدعي شود اعضاي يك حزب به نجفي توصيه كرده اند 
كناره گيري كند، آيا نياز به اثبات و ارائه دليل و مدرك ندارد؟ آيا 
كسي كه چنين ادعايي مطرح كرده، به شنود دسترسي دارد؟ 
چطور مي توان ناگهان چنين ادعايي بدون سند را مطرح كرد و 

طلبكارانه از طرف مقابل انتظار شفاف سازي داشت؟«
روزنامه شرق هم در اين مورد نوشته است كه »نجفي كماكان 
شهردار تهران اس��ت، اما حاشيه هاي اس��تعفاي او گفتماني 
درون اصلاحاتي را ش��كل داده كه حالا تي��ر و تركش هاي آن، 
به ويژه در سخنان صريح محمد نعيمي پور، به گوش مي رسد و 
ادبيات ويژه سايت انتخاب در نقد سخنان او. گويا سواي همه 
سناريوها، اس��تعفاي نجفي بيش از هر زمان ديگري دعواهاي 

درون گروهي اصلاح طلبان را برجس��ته كرده است. كليدواژه 
آن تنش كارگزاراني ه��ا با اتحاد ملت اس��ت؛ دعوايي كه حالا 

نشانه هاي مثبتي براي اصلاح طلبان به شمار نمي آيد. «
اختلافات كنوني اصلاح طلبان بر سر اداره شهر تهران، يادآور 
اختلافات دروني آنها در دوران شوراي شهر اول است كه موجب 
رفت و آمد شهرداران متعدد و مديريت چند تكه در پايتخت شد. 
در نهايت هم شورا منحل شد و مديريت موثري بر پايتخت وجود 

نداشت. اكنون هم روند كار به همان صورت پيش مي رود. 
روزنامه روزان هم در گزارشي با عنوان »ش��بح شوراي اول بر سر 
اصلاح طلبان« نوشت: »آنچه اين روزها موجب نگراني هايي در بدنه 
اجتماعي و سياسي اصلاح طلبان شده است ، خطر تكرار منازعات 
شوراي شهر اول است. جايي كه اختلافات ميان گروه هاي مختلف 
اصلاح طلب، شهرداري تهران را به بن بست رساند و در نهايت به 
انحلال شوراي شهر توسط وزارت كشور اصلاح طلب رسيد و حاصل 
آن هم شكست سخت اصلاح طلبان در انتخابات شوراي شهر دوم 
بود. « در واقع نگراني اين روزنام��ه از اختلافات پيش آمده، نه بي 
سروساماني اوضاع مديريت ش��هر تهران، بلكه خطر رأي نياوردن 

اصلاح طلبان در دور بعدي انتخابات و دوري شان از قدرت است!
----------------------------------------------

تنفسمصنوعيبهبرجام!
علي خرم، فعال سياسي اصلاح طلب در يادداشتي در روزنامه 
اعتماد با توجه به خروج احتمالي امريكا از برجام نوشته است 
كه »ماهيت برجام به عنوان يك توافق چندجانبه بين المللي، 

به شكلي است كه انصراف يك كش��ور از اجراي آن، به تنهايي 
نمي تواند باع��ث از بين رفت��ن توافق و نهاده��اي بين المللي 

محصول آن، مانند كميسيون مشترك برجام شود.«
او در ادامه آورده كه »تصميم رئيس جمهور امريكا براي خروج 
از برجام به اين معنا خواهد بود كه ايالات متحده امريكا، قطعا 
ديگر عضوي از كشورهاي عضو كميسيون مشترك نخواهد بود 
و اعضاي اين كميسيون از هشت عضو، ش��امل ايران، روسيه، 
چين، بريتانيا، فرانس��ه، آلمان، امريكا و اتحاديه اروپا، به هفت 
عضو كاهش پيدا خواهد كرد... اگر رئيس جمهور امريكا، رسما 
تصميم گرفته باش��د كه امضاي تعليق تحريم ها عليه ايران را 
متوقف كند و عملا از برجام خارج شود، ايران با شش عضو ديگر 

در جلسات شركت خواهند كرد. «
تا ديروز قرار بود امضاي وزير خارجه امريكا تضمين باش��د، اما 
حالا حاميان دولت خروج امريكا را به كم شدن يك عضو برجام 
تقليل مي دهن��د و مي گويند بدون امريكا ه��م برجام، برجام 
است. در حالي كه اولاً اصل ماجرا بر سر تحريم هاي امريكا عليه 
ايران بود و اگر امريكا قرار باشد به روال سابق برگردد، ديگر چه 
برجامي؟ ثانياً خوش بيني زي��ادي مي خواهد كه تصور كنيم 
طرف هاي اروپايي برجام بدون امريكا در برجام خواهند ماند. 
همين حالا هم پيشنهاد تحريم هاي جديد عليه ايران داده اند تا 

ترامپ راضي شود در برجام بماند!

 پیروزی جبهه حق مقابل توطئه جدید سازش 
با امریکا

پس از جابه جايي هاي اخير در كاخ س��فيد، برخ��ي در داخل، همصدا با 
رس��انه هاي بيگانه تلاش كرده و مي كنند كه اين تغييرات را به سخت تر 
شدن شرايط ايران در آينده معطوف و اينگونه القا كنند كه در صورت عدم 
تمكين ايران به خواست اروپا و امريكا و خروج ترامپ از برجام، شرايط براي 

ايران بسيار دشوارتر خواهد شد. 
س��ناريويي كه در پس اين تهديدنمايي نهفته اس��ت دو هدف اساسي را 

دنبال مي كند:
الف: س��ازش و كوتاه آمدن ايران در برابر قدرت هاي سلطه و تن دادن به 

برجام هاي موشكي و منطقه اي و...
ب: تغيير در درون و كوتاه آمدن از اصول و مباني و ارزش هاي انقلاب. 

رسانه هاي حقيقي و مجازي مرتبط با اين تفكر در بزرگنمايي تهديد، حتي 
پا را فراتر از اين گذاشته و مردم ايران را نيز در اين ترس با خود همراه كرده و 
احتمال تكرار آشوب ها و اغتشاشات اخير را براي اثبات حقانيت، به تحليل 
خود سنجاق مي كنند. فارغ از شكل و نوع تهديدات تيم جديد حاكم بر كاخ 
سفيد، نگاهي به گذشته انقلاب از آغاز پيروزي تا كنون، بيانگر اين حقيقت 
است كه انقلاب اس��لامي هيچ گاه از تهديدات مس��تقيم و غيرمستقيم 
دشمنان فارغ نبوده و در هر مقطع متناسب با مؤلفه هاي اقتدار كشور، با 

جنگ رواني و يا حتي تهديدات علني دشمنان مواجه بوده است. 
در سال هاي آغازين پيروزي انقلاب اسلامي، زماني كه هنوز اركان انقلاب 
شكل نگرفته و س��اختارهاي امنيتي و انتظامي كشور درگير توطئه هاي 
تجزيه قومي و تروريسم بودند، آنگاه كه صدام به نيابت از دو ابرقدرت جهاني 
به ايران حمله نظامي كرد و مبتني بر برآوردهاي اوليه كه بعضاً به لحاظ 
معيارهاي مادي درست هم بود، بايد طي يك هفته به تهران مي رسيد، امام 
راحل عظيم الشأن مبتني بر آن ايمان و باور به عنايات الهي و حمايت هاي 
مردم، در پاسخ به اين تهديد عملي دشمن در جمله اي تاريخي، عملًا تمام 
اركان استراتژي نظامي دشمن در طراحي و اجراي اين حمله نظامي را فرو 
ريخت. در آن برهه خطير آنگاه كه صفحه هاي تلويزيون سيماي نوراني، 
آرام و متبسم امام را نشان مي دهد، آرامش امام از ميان كلمات صميمي اش 
به قلوب تك تك مردم ايران جاري ش��د آنگاه كه گفت: »چيزي نيست... 
ديوانه اي سنگي انداخته و رفته... در جنگ جوهره آدم ها معلوم مي شود...« 
همين طمأنين��ه و آرامش امام بود كه جنگ هشت س��اله تحميلي را كه 
ايران هيچ نقشي در آغاز آن نداشت، به حماسه اي با شكوه و الگوساز براي 
ملت هاي مس��لمان و ديگر ملت هاي جهان معاصر و نيز كارگاهي عظيم 
براي ساخته ش��دن كادرهاي مديريت اجتماعي و پيشرفت هاي شگرف 
و تكنولوژيك ايران تبديل كرد. اين ماجرا 20 س��ال بعد و در زمان بوش 
پدر تكرار شد، انگاه كه رئيس جمهور وقت امريكا بعد از ماجراي مشكوك 
11 سپتامبر به افغانستان حمله كرد و مشعوف از پيروزي سهل الوصول 
در افغانستان، ايران، عراق و كره شمالي را محور شرارت معرفي و عزم خود 
را در حمله نظامي به ايران به عن��وان نقطه كانوني تحولات منطقه اعلام 
داشت، با پاسخي صريح از سوي مقام معظم رهبري در آن دوران مواجه 
شد. ايشان صراحتاً فرمودند كه »در صورت حمله به ايران شما در كاخ هاي 
شيشه اي تان در امان نخواهيد بود.« اين تهديد كه برگرفته از اراده اي الهي 
و متكي بر توان و قدرت بازدارندگ��ي ايران بود و حمايت هاي مردمي را با 
خود داشت، براي تغيير مسير دش��من كفايت مي كرد. اكنون نيز به رغم 
جابه جايي مهره ها در صحن��ه مقابل، ماهيت تهديد و اهداف دش��منان 
تغييري نكرده و آنها اراده و توان ايستادگي مردم ايران را هدف گرفته اند. 

مقام معظم رهبري در ديدار هفته گذشته خود با خبرگان ملت به درستي 
صحنه تقابل استكبار با نظام اسلامي كه اين روزها مرحله اي ديگر از اوج 
خود را سپري مي كند، ترس��يم نموده و با اشاره به مبارزه سخت و جنگ 
دشوار سياسي، اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي و امنيتي نظام سلطه عليه 
ايران كه با هجوم همه جانبه دش��منان همراه شده، به ريشه اين دشمني 
اشاره كرده و فرمودند: البته كساني به اين وضع معترضند و فكر مي كنند 
جمهوري اسلامي اين جنگ را شروع كرده، اما اين تصور نوعي غفلت است. 
چرا كه نفس وجود جمهوري اسلامي و حكومت ديني و آرمان ها و اهداف 
نظام اسلامي، از جمله توحيد، عدالت اجتماعي، مبارزه با ظلم و حمايت از 
مظلوم، دشمنان دين را به جنگ و هجوم مي كشاند، همچنانكه به استناد 
آيات مكرر قرآن، جبهه حق در تمام طول تاريخ همواره در معرض تهاجم 

جبهه باطل بوده است. 
رهبر معظم انقلاب نكته مهم در رويارويي مستمر جبهه حق و باطل را وعده 
حتمي پروردگار مبني بر پيروزي جبهه حق خواندند و افزودند: »تحقق اين 
وعده البته مشروط به پايبندي اهل ايمان و شروطي نظير نيت صادق، صبر، 
بصيرت، همت و پايداري است كه با رعايت اين شروط تحقق اين وعده، جزو 

سنت هاي قطعي و تجديدناپذير الهي است.« 
البته بديهي اس��ت كه پيروزي در اين جبهه و بهره مندي از عنايات الهي 
همچون عرصه هاي ديگر، از يك سو نيازمند ايمان، تقوا، صبر مسئولان و 
علما، روشنگري هاي آنها، تقويت تربيت ايماني مردم و پرهيز از دنياپرستي، 
اشرافي گري و كار و تلاش سخت است و اين موجب جلب رحمت الهي و 
تأثيرگذاري بيشتر در مردم براي مقاومت و ايستادگي خواهد شد و مردم 
نيز هنگامي كه در حرف و عمل مسئولان تناقض نبينند، ايمانشان قوي تر، 
اعتمادشان به نظام اسلامي بيشتر و در صراط مستقيم حركت خواهند كرد. 
اما نكته مهم در تهديدنمايي كنوني و استفاده دشمن از سناريوي ارعاب، 
عجز آنها در برابر اراده و قدرت نظام اسلامي است و اين در حالي است كه 
مرعوبين و بازيگران صحنه داخلي، از توجه به آن غافلند. در همين روزهاي 
اخير ترامپ بعد از تغيير تيلرس��ون، با نگاهي به تح��ولات منطقه اذعان 
مي كند: هر جا كه در منطقه خاورميانه مي رويم، ايران، ايران، ايران است. 
او آنگاه مدعي مي شود كه ما با آنها به شيوه اي جديد برخورد خواهيم كرد 
و اين در شرايطي بود كه تيلرسون در طول همين يك سالي كه بر سر كار 
آمده بود، از اراده امريكا براي براندازي نظام جمهوري اسلامي با بهره گيري 

از نيروهاي داخلي سخن به ميان آورده بود. 
جبهه بندي كنوني باز تكرار همان صف بندي هاي گذش��ته جبهه حق و 
باطل است، منتهي با اين تفاوت كه دشمن آنچنان عاجز است كه از ترس 
شكستي ديگر از بيان آش��كار اهدافش پرهيز مي كند. در اين عرصه نيز 
پيروزي با جبهه حق است مش��روط بر اينكه مسئولان و علما و نيروهاي 
انقلابي، با ايمان، تقوا و پرهيز از دنياپرستي و اشرافي گري و عمل جهادي 
بتوانند بار ديگر عنايات الهي را به س��وي خود جل��ب كنند كه تحقق آن 

چندان دشوار نيست!

عراقچی: برجام انتظارات مردم را برآورده نکرد

»انتظارات مردم در برجام برآورده نشده است.« 
اين جمله را نه يك فعال سياس�ي منتقد برجام 
كه عضو ارش�د مذاكره كننده هسته اي و معاون 
سياسي وزير امور خارجه مي گويد كه اكنون دبير 
هيئت نظارت بر اجراي برجام است. سيد عباس 
عراقچي. او البته به دستاوردهاي برجام در زمينه 
گشايش هاي ايجاد ش�ده از جمله فروش نفت و 
برداشتن برخي موانع نيز اشاراتي دارد. و از اين نگاه 
دستاوردهاي برجام را موفق ارزيابي مي كند. ليكن 
به نظر مي رسد، اش�اره او بيشتر ناظر بر تبليغات 
اغوا كننده اي است كه از سوي مدافعان سرسخت 
اين توافق به اف�كار عمومي پمپاژ ش�د و اكنون 
اين توقعات فزاينده نتيجه اي جز س�رخوردگي 
براي مل�ت نداش�ته اس�ت. بنابراي�ن عراقچي 
تلاش مي كند حساب اين تبليغات را از عملكرد 
تيم مذاك�ره كننده هس�ته اي زيركانه جداكند.
 حال اين گفت��ه عراقچي و متعاق��ب آن گفته هاي 
محمدجواد ظريف كه عنوان كرده بود پس از برجام 
براي باز كردن يك حساب براي سفارتمان در لندن 
با مشكل روبه رو بوديم را بايد در مقابل تعابير رئيس 
جمهور از اين سند قرار داد كه آن را آفتاب تابان و باغ 
سيب و گلابي ناميد. اظهاراتي كه توقعات عمومي از 
برجام را بسيار بالا برد و پس از كارشكني غربي ها در 
عمل به تعهداتشان، باعث سرخوردگي عمومي شد. 

روندي كه عراقچي نيز تلويحاً به آن اشاره مي كند. 
عباس عراقچي كه اخيراً در كميسيون مشترك برجام 
در وين ش��ركت كرده بود در گفت وگويی تفصيلی 

با مهر در خصوص احتمال خ��روج امريكا از برجام و 
سرنوشت اين توافق پس از اين اتفاق عنوان كرد كه 
موضع ما پيش از اين صراحتا گفته ش��ده است و آن 
اينكه ما تا زماني به برجام متعهد هستيم كه منافع ما 
تأمين مي شود. با اروپا، با امريكا و يا بدون حضور آنها، 
صرفاً تا زماني كه منافع ما در برجام تأمين شود در آن 

توافقنامه خواهيم ماند. 
  ترامپ مي تواند برجام را از بين ببرد 

وي سپس تاكيد مي كند كه اگر امريكا از برجام خارج 
و تحريم هاي يكجانبه آنها برگردد، قطعا ما برجام را 
ادامه نخواهيم داد چرا كه مناف��ع ما تأمين نخواهد 
شد. عراقچي همچنين در خصوص پيش بيني خود 
پيرامون سرنوش��ت برجام تصريح كرد كه در برجام 
تضمين اجرا با خود كشورهاي مشاركت كننده است، 
يعني هر يك از كشورهاي عضو برجام مي توانند هر 
لحظه كه بخواهند از آن خارج ش��وند، اين موضوع 
شامل جمهوري اس��لامي ايران هم مي شود. ما هر 
لحظه اراده كنيم بر اساس حق حاكميتي خود اين كار 
را انجام مي دهيم و هر كشور ديگر هم همينطور است.  
عراقچي سپس به صراحت ادعا مي كند كه واقعيت 
اين اس��ت كه آقاي ترامپ الان با يك امضا مي تواند 
برجام را از بين ببرد. حتي با عدم امضا هم اين كار را 
مي تواند انجام دهد، يعني با عدم تمديد اسقاطيه ها 
تحريم هاي امريكا باز مي گردد و برجام از بين مي رود 
اما توجه داشته باشيم كه الان يك سال و دو ماه است 
كه آق��اي ترامپ مي خواهد آن ب��ه اصطلاح گردش 
قلم )امضا( را انجام دهد ولي نتوانسته و اين به دليل 

استحكام برجام است. بنابراين تضمين اجراي برجام 
خود ما هستيم و اينكه شرايطي را به وجود آوريم كه 
هيچ رئيس جمهوري در امريكا جرئت خارج شدن از 
برجام را پيدا نكند و از هزينه هاي خارج شدن نگران 
باشد. عراقچي در سوي ديگر به دستاوردهاي برجام 
به رغم كارشكني هاي غرب نيز اشاره مي كند و در اين 
خصوص مي گويد: در عمل خيلي اتفاقات افتاده است 
كه نمي شود آنها را انكار كرد. مثلا اينكه ايران در حال 
فروش نفت خودش هست. مسلماً برجام ثمراتي نيز 
داشته و اگر هيچ منافعي نمي داشت چه دليلي بود كه 

در اين توافق بمانيم؟
دبير هيئت نظارت بر اجراي برجام همچنين اعتراف 
مي كند كه اين درست اس��ت كه ما »به طور كامل« 
نتوانسته ايم از دستاوردهاي برجام استفاده كنيم اما 
واقعيت اين هست كه وقتي امريكا ديد نمي تواند برجام 
را از بين ببرد، ش��رايطي را ايجاد كرد كه كشورهاي 
ديگر از كار كردن با ايران نگران باشند و بر اثر همكاري 
با ايران مورد جريمه هاي امريكا قرار بگيرند و امروز به 
دليل اين فضاي رواني، خيلي از شركت ها و بانك ها با 
ايران كار نمي كنند و اين يك واقعيتي است. عراقچي 
سپس با طرح اين پرسش كه آيا اين اقدامات امريكا 
نقض برجام است، خود به آن پاسخ مي دهد كه بله اين 
نقض برجام است، چراكه دولت امريكا متعهد شده كه 
برجام را با حسن نيت و در يك فضاي سازنده اجرا كند 

و فضايي كه اكنون وجود دارد سازنده نيست. 
  انتظارات مردم برآورده نشده است

وي همچنين ادامه مي دهد كه در حوزه بانكي هنوز به 

حالت عادي قبل از تحريم ها برنگشته ايم اما اين علل 
متعددي دارد كه يكي همين فضايي است كه امريكا 
 FATF ايجاد كرده و سپس محدوديت هايي است كه
به دليل پولشويي اجرا كرده كه هركدام بحث خود را 
دارد. علاوه بر اين تحريم ه��اي اوليه امريكا هم موثر 
است كه هنوز وجود دارد و به موضوع برجام ارتباطي 
ندارد. با اين حال همه اينها به اين معني نيست كه در 
بن بست بانكي قرار داريم. گشايش هاي خوبي انجام 
شده، تعاملات مالي زيادي انجام شده يا در حال انجام 
اس��ت، كارگزاري هاي زيادي پس از برجام با صدها 
بانك خارجي ايجاد شده اس��ت و ضمناً همه شعب 
بانك هاي ايراني در خارج از كشور در حال كار كردن 
هستند. عراقچي همچنين تشريح مي كند كه امروز 
تصور اينكه ممكن است ما نفت هم نتوانيم بفروشيم 
و برجام هم نباشد و نفت ما دوباره به صفر برسد، تصور 
آساني براي دولت و مجموعه نظام نيست. ما از برجام 
منافع بس��ياري برديم، ولي منافع »كامل« نبرديم 
و همانطور كه به برجام كامل متعهد هستيم انتظار 
داريم به صورت كامل هم از منافع آن بهره مند شويم. 
عراقچي در ادامه اين گفت وگو با اين پرسش خبرنگار 
روبه رو مي ش��ود كه برخي از كارشناسان معتقدند 
كه يكي از عل��ل اعتراضات دي ماه، تأمين نش��دن 
توقعاتي بود كه مردم از برجام داشتند، تحليل شما 
از اين موضوع چيس��ت؟ كه عراقچي پاسخ مي دهد: 
من متخصص مس��ائل داخلي نيس��تم، بحث هاي 
اجتماعي داخلي را ه��م نمي توانم تحليل كنم ولي 
نكته اي كه مش��هود است و درس��ت هم هست اين 
اس��ت كه انتظارات اقتصادي مردم پ��س از برجام 
برآورده نشده اس��ت. البته اينكه تا چه حد انتظارات 
مردم از برجام واقعي و درست بوده يا نبوده هم مسئله 
ديگري اس��ت. انتظارات خيلي ها از برج��ام بالاتر از 
حد معقول آن بود و متأس��فانه همه، اعم از موافقين 
 و مخالفين برجام، در بالابردن بي دليل اين انتظارات

 نقش داشته اند. 
  در حوزه موشكي خجالت نمي كشيم

عراقچي در بخش ديگر اين گفت وگو به فشارهاي بين 
المللي در خصوص توانمندي دفاعي كشورمان نيز 
اشاره كرد و گفت كه ما در خصوص مسائل موشكي 
مطلقاً هيچ گون��ه مذاكره اي را نخواهيم داش��ت و با 
هيچ كس در اين رابطه مذاكره اي نداشته ايم و نخواهيم 
كرد. البته بايد تفاوت قائل ش��ويم بين »گفت وگو« 
و »مذاك��ره«، چراكه »گفت وگو« ب��ه معني رايزني 
سياس��ي و »مذاكره« به معناي به تفاهم رسيدن با 
كشوري ديگر يا با جمعي از كشورها است، كه ما اين 
مورد را با هيچ كشوري در خصوص مسائل موشكي 
نداريم. وي خاطرنشان كرد: در عين حال ما در هيچ 
صحنه اي خجالت نمي كشيم كه مواضع خودمان را 
بيان كرده و از موشك ها و برنامه موشكي خود دفاع 
كنيم. ما در خصوص برنامه موشكي و آينده صنعت 
موشكي كشور، نه از كسي اجازه گرفته ايم، نه اين كار 
را در آينده خواهيم داشت و نه مذاكره و مصالحه اي 

داشته ايم.

خطر تطهیر نوین برجام – امریکا
1-تفكيك ميان انتظارات »دولت« با انتظارات »مردم« از شيوه هايي 
است كه مي توان به واسطه آن از اصل برجام – مذاكره دفاع و انتقادات 

وارده درباره برجام را به يك نقطه خيالي هدايت كنند. 
»تفكيك« در حالي تبديل به يك پروژه مي ش��ود كه اين تاكتيك 
بارها مورد استفاده قرار گرفته است كه مهم ترين آن تفكيك گذاري 
مي��ان » دموكرات ه��ا و جمه��وري خواه��ان« در امري��كا بود و 
تفكيك هايي كه در ادامه به آن اشاره خواهد شد. عبارس عراقچي 
در گفت وگويي كه روز گذش��ته منتشر شد مي گويد: » نكته اي كه 
مشهود است و درست هم هس��ت اين است كه انتظارات اقتصادي 
مردم پس از برجام برآورده نش��ده است«. وي كمترين اشاره اي به 
انتظارات اقتصادي – تجاري دولت از برجام نمي كند و سخني از اين 
مسئله به ميان نمي آورد كه آيا توقعات دولت از برجام در حوزه هاي 
مهم بانكي، تجاري، سوئيفت، س��رمايه گذاري و اقتصادي برآورده 

شده است يا خير. 
نكته مهم اينجاست كه عباس عراقچي همانند بسياري از دولتمردان 
ميان انتظارات مردم با انتظارات دولت از برجام تمايز قائل مي شود 

كه بدين معناست كه انتظارات دولت از برجام محقق شده است!
اين در حالي مي باش��د كه انتظ��ارات مردم برگرفته از ش��عارهاي 
مقامات ارشد دولتي است و ناشي از وعده هاي دستگاه ديپلماسي 
در حين و بعد از امضاي برجام است. بنابراين تفاوت و تمايزي نبايد 
ميان اين دو قائل شد و بايد پاسخ داده ش��ود كه چه نسبتي ميان 
طيف وس��يعي از انتظارات دولت با روح حاكم بر سياست خارجه 

دولت امريكا و نه شخص دونالد ترامپ است. 
2-طي چند ماه اخير تلاش شده انتقادات وارده نسبت به »متن« 
برج��ام و »رويكرد« تيم مذاكره كننده كش��ورمان به س��مت يك 
هدف مصنوعي نشانه گيري شود تا توافق هسته اي به مفهوم»اصل 
مذاكره مس��تقيم با ايالات متحده«هويت و اصال��ت خود را حفظ 
كند. هدف مصنوعي ش��خص دونالد ترامپ است و نه دولت امريكا 
؛به اين معنا كه تلاش مي ش��ود جامعه ايراني ميان ترامپ با امريكا 
و بين»اصل مذاكره مس��تقيم با غرب«با»هوي��ت برجام«تفاوت و 

تمايز قائل شود. 
به بيان بهتر ايرادت وارده نسبت به اصل توافق در كانالي مديريت 
ش��ود كه اصل برجام - اصل مذاكره دچار خدش��ه نشده و به جاي 
آن ش��خص دونالد ترامپ مورد هجمه قرار گرفت��ه و نتيجه چنين 
طرح ريزي آن است كه انتقادات به جاي آنكه به رويكرد و عملكرد 
دولت متمركز شود به س��مت ترامپ منتهي مي ش��ود! با اغماض 
نسبت به عملكرد تيم مذاكره كننده كشورمان ، عامل هزينه زا شدن 
برجام در حوزه هايي مانند اقتصادي، سياسي ، حقوقي و بين المللي 
تفكرات حاكم بر دستگاه سياست خارجه امريكا و نوع ديپلماسي 
غرب با ايران اس��ت كمااينكه همزمان باراك اوباما و دونالد ترامپ 

برجام را نقض و از اجراي تعهدات خود سرباز زده اند. 
3- محمدجواد ظريف نيز در جديدترين موضع گيري خود بيان مي كند: 
» ... ترامپ از روزي كه سر كار آمده، تلاش های خود را براي از بين بردن 
برجام انجام داده است و ما در اين دوران شاهد بدعهدي هاي امريكا در 
مورد برجام هستيم... اين واقعيت وجود دارد كه اگر امريكا اين اشتباه 
را مرتكب شود و از برجام خارج ش��ود، قطعاً اين اشتباه دردناكي براي 
امريكايي ها خواهد بود«. رئيس دستگاه سياست خارجه بدعهدی را تنها 
به شخص ترامپ و نه ايالات متحده و يا باراك اوباما تخصيص داد، يعنی 
رئيس جمهور سابق اين كشور سهمي در عدم اجراي تعهدات امريكا و 

نقض برجام ندارد!
وزير امور خارجه در عبارت مورد اشاره نيز همانند موضع گيري هاي 
گذشته خود از عنصر»تهديد« بدرس��تي استفاده نكرده و به جاي 
اينكه بگويد طرف ايراني نيز از برجام خارج خواهد شد و حقوق خود 
را از مسيرهاي پيش بيني شده در متن برجام و مجاري حقوق بين 

الملل دنبال خواهد كرد تنها امريكا را توصيه به مراعات مي كند!
4-فقدان »پيگيري حقوق تضييع شده ايران در برجام« توسط وزير 
امورخارجه و دستگاه متبوع به واسطه نقض آن توسط امريكا و اروپا 
نيز نكته ديگري است كه با برگزاري يازدهمين جلسه كميسيون 

مشترك برجام در جمعه گذشته بيشتر خودنمايي كرد.  
در حالي يازدهمين جلسه كميسيون مشترك برجام برگزار شد كه 
درست يك هفته پيش از آن محمدجوادظريف از نقض برجام گفته 
بود و بدون اينكه در اين جلسه از نقض برجام توسط اروپا سخني به 
ميان بيايد يا امريكا – اروپا ملزم به اجراي تعهدات مندرج در برجام 
شوند اين جلسه نيز بدون دس��تاوردي حداقلي به پايان رسيد.  به 
راستي اگر اروپا به گفته وزيرخارجه برجام را نقض كرده چرا نبايد 
هزينه هاي بين المللي آن )حداقل بر اس��اس سازوكار حل و فصل 

اختلافات موجود در متن برجام( را بپردازد؟
5-اين پرس��ش همچنان بعد از 33ماه باقي اس��ت كه چرا بعد از 
هزينه ه��اي متع��دد برجام در حوزه سياس��ت داخل��ي و خارجي 
و حوزه اقتص��ادي، چرا اصل مذاكره مس��تقيم با امريكا از س��وي 
مذاكره كنندگان و دولتمردان مورد ترديد ق��رار نگرفته و به جاي 
آن تلاش مي شود با 1- پروژه تفكيك گذاري ميان ترامپ –امريكا 
وانتظارات مردم- انتظارات دولت و 2- پيگيري هاي كم رمق و دم 
دستي، در جامعه رضايت عمومي نسبت به اصل برجام ايجاد كرده 

و زمينه براي مذاكرات آتي هموار شود؟
چرا نبايد اصل مذاكره مورد خدش��ه قرار بگيرد و به جاي آن نقاط 

خيالي مورد هجوم قرار بگيرد؟

استاندار دولت دهم: 
احمدي نژاد در زمین دشمن بازي مي كند

دوس�تان انقلاب�ي از احمدي ن�ژاد رويگردانن�د، ب�ه اي�ن 
جه�ت ك�ه احمدي ن�ژاد در زمي�ن دش�من ب�ازي مي كن�د. 
احمد عجم، استاندار قزوين در دولت دهم در گفت وگو با فارس، با اشاره 
به اظهارات و رفتارهاي اخير محم��ود احمدي نژاد، رئيس دولت هاي 
نهم و دهم اظهارداش��ت: زندگي اجرايي آقاي احمدي ن��ژاد را بايد به 
دو يا سه مقطع تقس��يم كرد اما آنچه الان مورد بحث و مدنظر است و 
دوستان انقلابي از وي رويگردانند، به اين سبب است كه احمدي نژاد در 
زمين دشمن بازي مي كند و موجب شده نيروهايي كه در گذشته با او 
همكاري داشتند از وي رويگردان شوند چرا كه مواضعش موضع نظام و 
انقلاب نيست و خسران هايي را نيز متوجه نظام و انقلاب مي كند. وي با 
تأكيد بر اينكه بايد موضع گيري هاي نسنجيده و نپخته وي و رفتارهاي 
سياسي و اجتماعي اش آسيب شناسي شود، گفت: اين مواضع در جهت 
مواضع بيگانگان رقم مي خورد و هيچ يك در جهت منافع عمومي نيست. 
استاندار قزوين در دولت دهم ادامه داد: بايد اگر زمينه اي براي بازگشت 
احمدي نژاد به مسير اصلي انقلاب وجود دارد كساني كه مي توانند اثر 
بگذارند و نفوذي دارند اين كار را انجام دهند. عجم يادآور شد: بنده هم 
مثل خيلي از نيروهاي مسلمان كه پاي نظام جمهوري اسلامي هستند 
و خون دل خورده اند و 40 س��ال ظرفيت هاي خود را در جهت تقويت 
مباني جمهوري اسلامي و ولايت گذرانده اند و دل خوشي از رفتارهاي 
وي ندارند؛ چرا كه انقلاب و نظام ظرفيت هايي به وي و امثال وي دادند 
اما احمدي نژاد از اين ظرفيت  به ويژه بعد از نيمه دوم دولت دهم و الان 
در جهت منويات نظام، امام و رهبري استفاده نكرد از اين رو هيچ كس 

رفتارهاي وي را قبول ندارد و وي در مسير انقلاب نيست.

محمد اسماعيليعباس حاجي نجاري

     خبر 

شمخاني:توانمنديهايدفاعيباجديتادامهمييابد
توانمندي هاي دفاع�ي به ويژه برنامه موش�كي 
جمهوري اسلامي ايران كه ماهيت بازدارنده دارد بر 
اساس الزامات امنيت ملي و با جديت ادامه مي يابد. 
به گزارش ايرنا، علي شمخاني روز گذشته در ديدار 
يوسف بن علوي وزير مشاور در امور خارجي عمان 
بر سياست پايدار جمهوري اسلامي ايران در توسعه 
مناسبات مبتني بر همكاري، خويشتنداري و مفاهمه 
با همس��ايگان تاكيد كرد و گفت: برخي كشورهاي 
منطقه با فاصله گرفت��ن از حكمراني معقول، رفتار 
و گفتارهاي ش��تاب زده و متكبرانه را در دستور كار 
خود قرار داده و امكان مديريت بحران هاي منطقه اي 
را با چالش هاي جدي روبه رو كرده اند. ش��مخاني با 
ابرازنگراني نسبت به تداوم كش��تار زنان و كودكان 
يمني در بمب��اران هواپيماهاي متجاوز عربس��تان 
سعودي و امارات متحده عربي و وضعيت فاجعه بار 

مردم ستمديده و مظلوم اين كشور خاطرنشان كرد: 
مواضع و ديدگاه هاي مشترك ايران و عمان در بحران 
يمن، مبتني بر توقف س��ريع جنگ و استقرار آتش 
بس، رفع محاصره و ارسال كمك هاي انسان دوستانه 
و انجام گفت وگوهاي يمني- يمني براي شكل گيري 
ساختارهاي سياسي جديد براساس رأي و خواست 
مردم يمن است. وي افزود: بحران يمن راه حل نظامي 
نداشته و تنها مسير بازگشت آرامش و امنيت به اين 
كشور، بهره گيري از ابتكارهاي سياسي براي مشاركت 
دادن مجموعه گروه هاي سياسي و قومي داراي پايگاه 

مردمي در ساختار سياسي آينده است. 
دبير شوراي عالي امنيت ملي با تقبيح تلاش مستمر 
برخي كشورها براي ايجاد فضاي دو قطبي و افزايش 
شكاف هاي سياسي و امنيتي در منطقه افزود: امنيت 
خليج فارس و منطق��ه تنها با چن��د جانبه گرايي 

و فاصله گرفت��ن از هر نوع تنش آفرين��ي با تمركز 
بر طراح��ي و اجراي الگوهاي مبتني بر مش��اركت 
منطقه اي مس��ئولانه، محقق مي ش��ود. شمخاني 
بدعهدي و رفتارغير قانوني امري��كا در قبال توافق 
بين المللي برجام و انفعال اروپا در برابر واشنگتن را 
نماد روشني از ضرورت تمركز كشورهاي منطقه بر 
اتخاذ راه حل هاي بومي براي حل و رفع مشكلات و 
بحران ها عنوان كرد. وي اظهار داش��ت: جمهوري 
اسلامي ايران به نقض عهدهاي مكرر امريكا در قبال 
برجام پاسخ شايسته و به موقع مي دهد و هيچ گونه 
تغيير، تفسير يا اقدام جديدي را كه محدود كننده 
برجام باشد، نمي پذيرد. وي با هشدار نسبت به قرار 
گرفتن اروپا در زمين بازي امريكا و رژيم صهيونيستي 
و پاسخ مثبت به باج خواهي آنها به بهانه حفظ برجام 
افزود: توانمندي هاي دفاعي به ويژه برنامه موشكي 

جمهوري اسلامي ايران كه ماهيت بازدارنده دارد بر 
اساس الزامات امنيت ملي و با جديت ادامه مي يابد و 
فضا سازي هاي سياسي و رسانه اي تاثيري بر تداوم 

آن نخواهد داشت. 
 يوسف بن علوي وزيرمشاور در امور خارجي سلطنت 
عمان ني��ز در اين ديدار اظهار داش��ت: م��ا همواره 
جمهوري اسلامي ايران را دوست، شريك و همسايه 
قابل اعتماد خود دانسته و نقش اين كشور در ايجاد 
ثبات و امنيت در منطقه را ستايش مي كنيم. وي بهره 
گيري از ابزارهاي نظامي براي اعمال اراده سياسي را 
رفتاري غيرقابل قبول عنوان كرد و افزود: تجربيات 
س��ال هاي اخير كه با از دست رفتن س��رمايه هاي 
انساني و مالي بسيار سنگين كشورهاي منطقه همراه 
بوده نشان مي دهد كه بايد مسير تفاهم و گفت و گو 

جايگزين خشونت و نظامي گري شود. 

محسن رضايي: 
استیضاح  هاي اخیر اوج فاصله از مردم بود

دبير مجمع تش�خيص مصلحت نظام در پس�ت اينس�تاگرامي خود 
استيضاح هاي اخير را اوج جناح گرايي و فاصله از مردم دانست و تأكيد 
كرد: اين موضوع يك بار ديگر زنگ خطر را براي مسئولان به صدا در آورد. 
به گزارش فارس، محسن رضايي دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام در پست 
اينستاگرامي خود استيضاح هاي اخير را اوج جناح گرايي و فاصله از مردم دانست 
و نوشت: اين موضوع يك بار ديگر زنگ خطر را براي مسئولان به صدا در آورد. 
رضايي تأكيد كرده است: استيضاح هاي اخير اوج جناح گرايي و فاصله از مردم را 
نشان داد و يكبار ديگر زنگ خطر را براي مسئولان به صدا در آورد، خطر اين است 
كه اولاً جناح هاي اصولگرا و اصلاح طلب به يك طايفه سياسي تبديل شده و ثانياً 
دولت و مجلس جناحي، از دولت و مجلس مردمي كه در دهه اول انقلاب تشكيل 
شده بود فاصله گرفته است. وي همچنين تصريح كرده است: اداره كنندگان و 
فراكسيون هاي مجلس و نيز دولتمردان و مديران كشور بايد تصميم بگيرند تا در 
سال آينده جناح گرايي و منافع جناحي را كه به مانعي بر سر راه مردم تبديل شده 

است از پيش پاي مردم بردارند و اين بزرگ ترين عيدي به مردم است. 

در حوزه بانكی هم هنوز به حالت عادی قبل از تحريم بازنگشته ايم 

مجيد حق دوست/ مهر

 رحیم زیادعلی
     گزارش 


